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Z a m y š l e n í 

Pravidelný turnaj pořádají stolní 
tenisté SK Poběžovice vždy na dru-
hý svátek vánoční, tedy na Štěpá-
na. Výjimkou nebyl ani konec loň-
ského roku, kdy se v tělocvičně 
místní základní školy sešlo na 32 
vyznavačů tohoto sportu zelených 
stolů.  
Příchozí byli rozděleni na registro-
vané (21 hráčů) a neregistrované 
(11 hráčů). Registrovaní byli dále 
rozděleni do 4 skupin, z nichž po-
stupovali první 4 do vyřazovací 
části. Neregistrovaní hráli ve 2 
skupinách, rovněž s prvními 4 po-
stupujícími. Zatímco boje ve skupi-
nách byly hrány na 2 sety, ve vy-
řazovacím pavouku se hrálo na se-
ty 3.   
Po více než pěti hodinách urput-
ných bojů na čtyřech modrých sto-
lech se nakonec z vítězství mezi 
registrovanými mohl radovat hor-

šovskotýnský Karel Gabriel, který 
ve finálovém zápasu porazil druhé-
ho Pavla Hromádka z Jiskry Do-
mažlice. Na bronzovém stupínku 
skončil Milavečský Martin Hranai. 
Mezi neregistrovanými vystoupal 
na nejvyšší stupínek Oldřich Timu-
ra, který ve finále porazil Jana Ko-
ciána ml. Třetí nakonec skončil 
Václav Frček.  
Nejen hrou živ je stolní tenista a  

proto v „bufetu“ řádil Míra Kabou-
rek, který se staral o plné žaludky 
všech přítomných.       VoK 

Novoroční sváteční odpoledne bylo 
v Poběžovicích ve znamení setkání 
občanů, které se uskutečnilo 
od 16 hodin u kapličky svatého 
Prokopa.  Již tradičního přivítání 
Nového roku se zúčastnila téměř 
stovka občanů, kteří se sešli, aby si 
vyslechli dvě tématicky ladě-
né písně v podání Mgr. Lenky Pe-

kárové a její dcery Lenky, přivítání 
a přání vedoucí MKIS Poběžovice 
slečny Dominiky Adamcové a krát-
kého slova starosty města Mgr. 
Hynka Říhy, který rovněž popřál 
všem občanům města všechno nej-
lepší do nastávajícího roku 2018.  
Poté následoval přípitek šumivým 
vínem a vzájemné přání všeho nej-
lepšího do nastávajícího roku mezi 
známými. Celá akce byla zakonče-
na jako obvykle vypouštěním lam-
pionků štěstí. Každý měl možnost si 
vypustit svůj lampionek štěstí, 
do kterého mohl napsat své přání 
do roku 2018 a poslat jej do ne-
bíčka. Vzhledem k trošku silnějšímu 
větru nebylo úplně jednoduché 
lampion vypustit, ale nakonec jich 
k nebi vystoupalo mnoho, takže ztí-

žené podmínky se podařilo téměř 
všem překonat.        VoK 

Pokud tento sloupek někdo čte, 
jistě čeká, že začnu na osmič-
kách. Vždyť rok 2018 je prý pro 
český stát, do něhož odjakživa 
Poběžovice patří, rokem osmi-
ček. Ale já si tentokrát dovolím 
začít pětkou. Ne že bych chtěla 
někoho známkovat! Prvního led-
na 2018 uplynulo totiž 85 let od 
vstupu Ferdy Mravence do čes-
kých dějin. Bylo to v osudném 
roce 1933.  A to na stránkách Li-
dových novin. 
Ondřej Sekora zde zobrazil Ferdu 
ne jako pilného a šikovného 
mravenečka, ale jako jednoho 
z vojáků. Čeští mravenci bojují 
proti německým tankům. Tento 
komiks byl určen čtenářům do-
spělým. Ale už v roce 1936 se 
Ferda přestěhoval do knížek pro 
děti. Válka skončila, ale Ferda 
Mravenec přežil. A vstoupil do 
českých dějin. Ne jako bojovník. 
Ale jako člověk – mravenec: pil-
ný, statečný, šikovný, který si 
umí poradit v každé situaci. A to 
třeba i v boji s broukem mrav-
kolvem. Jen ta láska ho trochu 
zaskočila, když nalétl na intriky 
rozkošné berušce. Ale aby byl 
pohled na dějiny úplný, přibyl 
v roce 1936 i brouk Pytlík. Vše-
mu rozumí, všechno umí… Ještě, 
že Ferda Mravenec je vždy včas 
nablízku.    
Ferda Mravenec, brouk Pytlík. 
Dnes prý už retro. Ale i tak stej-
ně jako Švejk (Jaroslav Hašek 
má také svoje výročí: zemřel 3.1. 
1923, narodil se 30.4. 1883), 
Ferda Mravenec, brouk Pytlík, 
Švejk… Hledej a najdeš. Ony dva 
v zahrádkářské kolonii, či 
při budování vlastního domu ne-
bo někde ve fabrice. A Švejk?. 
Nechybí skoro v žádné hospodě. 
Hlavně v té, kam přicházejí oni 
brouci Pytlíci.  I když ani oni ne-
tuší, že Švejk se sice smál, ale 
často i proto, aby nemusel bre-
čet nebo rovnou střílet.   
A co Krteček? Ten se objevil 
v roce 1956. Tedy v roce, kdy se 
začalo alespoň trochu blýskat na 
lepší časy. A hned učil děti, jak 
se šijí kalhotky. Ty vypadaly tro-
chu jako džíny a trochu jako 
modráky, tedy socialistické pra-
covní kalhoty. A Krteček dodnes 
žije pod zemí, hrabe si tady svo-
je cestičky, občas vykoukne, po-
zve na pomoc zajíce, myšku, jež-
ka a ještě kdoví koho a zachra-
ňují svět. Od úmrtí „otce“ Krteč-
ka Zdeňka Milera uplyne 
1.12.2018 sedm let. Tedy ne 
žádné kulaté výročí. Ale i sed-
mička je považována za magické 
číslo. A Krteček je vlastně nejbo-
hatší a nejslavnější, prohrabal se 
až do Číny. Ovšem stále si mys-
lím, že ten Ferda Mravenec má 
také něco do sebe. A třeba i 
brouk Pytlík. Nelezou pod zem a, 
i když leccos zkazí, nakonec „ se 
dílo podaří“. A ten Švejk? Inu, 
každý jsme „ňákej!“   
                        Marie Špačková 
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Když se o někom řekne, 
že je nadšený hudeb-
ník, vyvolává to různé 
asociace. Nadšený totiž 
automaticky nezname-
ná to samé, co dobrý 
nebo kvalitní hudebník. 
Proto jsem do poběžo-
vického kostela v pod-
večer třetí adventní ne-
děle šel trochu s oba-
vou toho, čeho budu 
od Spolku nadšených 
hudebníků svědkem.   
Při prvních tónech pěti-
členného souboru jsem 
však tyto své obavy za-
pudil a nechal se vnést do hudby 
a zpěvu nadšených a nyní již 
v mých očích i kvalitních muzikan-
tů. Spontánnímu doprovodu na a-
kustickou kytaru, housle, basu, 
flétny a triangl totiž domino-
val výborně souznějící zpěv všech 
aktérů. Příjemné hlasy mému ne-
školenému posluchačskému uchu 
zněly naprosto čistým, libozvuč-
ným souzvukem a spolu s jedno-

duchým hudebním doprovodem 
přinášely výborný hudební zážitek. 
Tytam byly rázem mé pochybnosti 
a melodie vesměs s vánoční téma-
tikou, převzaté např. od Jana Ned-
věda, Spirituál kvintetu nebo do-
konce Johna Lennona, v podání 
Spolku nadšených, byly pro mne 
a podle závěrečného potlesku pěti 
desítek přítomných milovníků hud-
by i pro drtivou většinu z nich, vel-

kým hudebním zážit-
kem.  Citlivější duše 
dokonce údajně pocíti-
ly, jak je tato hud-
ba nabíjí novou životní 
energií.  
Spolek nadšených 
však svým představe-
ním v poběžovickém 
kostele ukázal, že mezi 
slůvka nadšený a kva-
litní je v některých pří-
padech možno vložit 
rovnítko. A že když se 
hudba dělá s nadše-
ním, láskou a bez hon-
by za finanční odmě-

nou, vynikne i ta, někdy, v případě 
pouhého nadšení, pokulhávající 
kvalita.  
Osobně za kvalitní hudební zážitek 
děkuji vedoucí MKIS Poběžovice, 
slečně Dominice Adamcové, která 
koncert zajistila a všem jeho akté-
rům ze Spolku nadšených - manže-
lům Janě a Pavlovi Vokurkovým, 
Janě Vobořilové, Janě Veberové 
a Marii Zdeborové.                 VoK 



   

Výběr z usnesení 85. jednání RM Poběžovice, ze dne 18.12.2017 
§ RM bere na vědomí zveřejnění veřejné vyhlášky MěÚ Domažlice, Odboru výstavby a 

územního plánování - návrh Zadání územního plánu Poběžovice, na úřední desce Měst-
ského úřadu Poběžovice. 

§ RM bere na vědomí žádost o rekonstrukci místní komunikace v Ohnišťovicích od silnice 
přes most k rybníku s tím, že se problémem stavu uvedené místní komunikace bude 
zabývat na jaře roku 2018. 

§ RM bere na vědomí informaci o nestabilním velkém kameni ve svahu naproti budově 
bývalého mlýna, č.p. 12 v Ohnišťovicích a ukládá starostovi zajistit výběr firmy, která 
odborně posoudí stav a navrhne schůdné řešení problému. 

§ RM schvaluje Smlouvu o budoucí smlouvě o zřízení věcného břemene a smlouvu o právu 
provést stavbu č. IV-12-0012354/SOBS VB/1 s firmou ČEZ Distribuce, a.s., se sídlem 
Teplická 874/8, 405 02 Děčín IV-Podmokly, spočívající v právu umístit, provozovat, 
opravovat a udržovat zařízení distribuční soustavy na pozemcích města v plánované 
obytné zóně v jihovýchodní části města a pověřuje starostu jejím podpisem. 

 

Výběr z usnesení 86. jednání RM Poběžovice, ze dne 29.12.2017 
§ RM schvaluje rozpočtová opatření č. 08/2017 v předloženém znění. 
§ RM schvaluje rozpočet příspěvkové organizace Základní škola Poběžovice na rok 2018 s 

příjmy ve výši 18.527.500.-Kč a výdaji ve výši 18.527.500.-Kč. 
§ RM schvaluje Střednědobý výhled rozpočtu příspěvkové organizace Základní škola Pobě-

žovice na období let 2019 - 2020. 
§ RM schvaluje rozpočet příspěvkové organizace Mateřská škola Poběžovice na rok 2018 s 

příjmy ve výši 7.230.000.-Kč a výdaji ve výši 7.230.000.-Kč. 
§ RM schvaluje Střednědobý výhled rozpočtu příspěvkové organizace Mateřská škola Po-

běžovice na období let 2019 - 2020. 
§ RM schvaluje Pověření výkonem služby obecného hospodářského zájmu č. 51022017 

Plzeňského kraje, s maximální vyrovnávací platbou 904.500.-Kč na výkon pečovatelské 
služby města Poběžovice a pověřuje starostu jeho podpisem. 

 

Výběr z usnesení 87. jednání RM Poběžovice, ze dne 10.1.2018 
§ RM souhlasí s provedením výměny vany a WC v bytě v bytovém domě č.p. 116 v ulici 

Pohraniční stráže. 
§ RM bere na vědomí žádost spolku Poběžovice-Ronsperg, z.s., o prodloužení termínu pro 

čerpání dotace z rozpočtu města na rok 2017, doručenou e-mailem 1.1.2018 s tím, že o 
změnách veřejnoprávní smlouvy je oprávněno rozhodnout pouze Zastupitelstvo města 
Poběžovice, které však nemůže toto rozhodnutí učinit se zpětnou platností, tzn., že 
spolek bude muset nečerpané prostředky vrátit na účet města a požádat o novou dotaci 
z rozpočtu města 2018. 

§ RM schvaluje nájemní smlouvu na část nebytových prostor v domě č.p. 50 na nám Míru 
v Poběžovicích, na provozování kadeřnictví od 1.2.2018 a pověřuje starostu jejím podpi-
sem. 

§ RM schvaluje mimořádnou odměnu řediteli Základní školy Poběžovice ve výši 10% z 
celkově rozdělované částky pro pracovníky školy za měsíc prosinec. 

§ RM schvaluje mimořádnou odměnu ředitelce Mateřské školy Poběžovice ve výši 20% z 
celkově rozdělované částky pro pracovníky školy za měsíc prosinec, jako kompenzaci za 
dříve snížený osobní příplatek z důvodu nedostatku financí. 

§ RM schvaluje Dodatek č. 1/2018 ke smlouvě č. 5459, o převzetí, přepravě a zpracování 
odpadu s firmou EKO-SEPAR, s.r.o., Hřbitovní 1214, 330 23 Nýřany, kterým se specifi-
kují suroviny a odpady směřující ke zhodnocení druhotných surovin, včetně výpočtového 
listu a pověřuje starostu jeho podpisem. 

§ RM souhlasí s využitím finančních prostředků z investičního fondu Základní školy Pobě-
žovice, ve výši 198.761.-Kč na úhradu nákladů spojených s nákupem konvektomatu pro 
školní kuchyni. 

§ RM bere na vědomí informaci Krajského úřadu Plzeňského kraje o vyhlášení 3 dotačních 
titulů v Programu stabilizace a obnovy venkova pro rok 2018 a pověřuje starostu podá-
ním žádosti o dotaci na opravu místní komunikace v Zámělíči.   

 

Výběr z usnesení 20. jednání ZM Poběžovice, ze dne 20.12.2017 

§ ZM bere na vědomí informaci o hospodaření města k 30. 11. 2017 s příjmy ve výši 
+51.326.468,05 Kč (po konsolidaci +38.916.175,94 Kč, výdaji ve výši -45.415.524,82 Kč (po 
konsolidaci -33.005.232,71 Kč) a financováním ve výši -5.910.943,23 Kč, přičemž závazky měs-
ta k 30. 11. 2017 činily -2.472.434,06 Kč (po lhůtě splatnosti 0,00 Kč) a pohledávky města 
k 30. 11. 2017 činily +2.124.393,68 Kč (po lhůtě splatnosti +843.837,73 Kč). 

§ ZM schvaluje rozpočtová opatření č. 07/2017 v předloženém znění. 
§ ZM pověřuje RM schválením rozpočtových opatření prováděných k 31. 12. 2017. 
§ ZM schvaluje rozpočtové provizorium, platné do schválení řádného rozpočtu města na rok 2018 

v tomto znění: 
a) Město bude v období do schválení rozpočtu na rok 2018 hradit nejnutnější výdaje zabezpe-

čující provoz města, přičemž bude dbát na hospodárnost a efektivní vynaložení rozpočto-
vých prostředků. 

b) Město bude v období do schválení rozpočtu na rok 2018 hradit závazky z již uzavřených 
smluv a jiných smluvních závazků. 

c) Město bude v období do schválení rozpočtu na rok 2018 provádět těžbu v městských lesích 
v souladu s LHP a prodej dřeva do výše 1.200.000,- Kč bez DPH a současně hradit výdaje 
spojené s hospodařením lesích do výše 600.000,- Kč bez DPH. 

d) Město nebude v období do schválení rozpočtu na rok 2018 zahajovat nové investiční akce. 
e) Město v období do schválení rozpočtu na rok 2018 zajistí splnění povinností vyplývající 

z právních předpisů (např. vypořádání dotací, vratky do státního rozpočtu apod.) 
f) Rozpočtové příjmy a výdaje uskutečněné v době rozpočtového provizoria se stávají příjmy a 

výdaji rozpočtu města po jeho schválení. 
h) Případné výdaje přesahující nejnutnější výdaje musí odsouhlasit ZM, v případě havárie se 

mohou uvolnit před rozhodnutím ZM pouze se souhlasem RM. 
i) V rámci rozpočtového provizoria schvaluje neinvestiční příspěvek na rok 2018 příspěvkové 

organizaci Základní škola Poběžovice ve výši 2.406.000.-Kč a příspěvkové organizaci Mateř-
ská škola Poběžovice ve výši 825.000.-Kč. 

§ ZM schvaluje Obecně závaznou vyhlášku města Poběžovice č. 01/2017, o místním poplatku za 
provoz systému shromažďování, sběru, přepravy a využití komunálních odpadů, včetně přílohy 
pro rok 2018 v předloženém znění.  

§ ZM navrhuje dva nové přísedící Okresního soudu v Domažlicích. 
§ ZM schvaluje tento harmonogram zasedání Zastupitelstva města Poběžovice v roce 2018: čtvr-

tek 1.2., středa 28.2., čtvrtek 19.4.2017, středa 20.6., čtvrtek 20.9. 
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VOLBY PREZIDENTA ČR 
V pátek a v sobotu 12. a 13. ledna 2018 
proběhly v Česku volby prezidenta. Dosa-
vadnímu prezidentovi Miloši Zemanovi se 
rozhodlo ve volbách konkurovat celkem 8 
kandidátů, kteří pro úspěšnou kandidaturu 
splnili všechny předepsané podmínky. Byli 
to Jiří Drahoš, Pavel Fischer, Michal Horá-
ček, Marek Hilšer, Mirek Topolánek, Jiří 
Hynek, Petr Hannig a Vratislav Kulhánek. 
Pokud ve volbě nezíská žádný z kandidátů 
nadpoloviční většinu z celkového počtu 
platných hlasů, koná se podle zákona č. 
275/2012 Sb., za 14 dnů po začátku prv-
ního kola volby, kolo druhé. Do něj po-
stoupí dva kandidáti, kteří získali v prvním 
kole nejvíce hlasů. Právě tato situace při 
volbě nastala, protože Miloš Zeman získal 
1.985.547 hlasů (38,56%) a Jiří Drahoš 
získal 1.369.601 hlasů (26,60%). Na dal-
ších místech se umístili: Pavel Fischer s 
526.694 hlasy (10,23%), Michal Horáček s 
472.643 hlasy (9,18%), Marek Hilšer s 
454.949 hlasy (8,83%), Mirek Topolánek s 
221.689 hlasy (4,30%), Jiří Hynek s 
63.348 hlasy (1,23%), Petr Hannig s 
29.228 hlasy (0,56%) a Vratislav Kulhá-
nek s 24.442 hlasy (0,47%).  
Volební účast v ČR byla 61,9%. 
Volební účast v domažlickém okrese do-
sáhla 60,3% a zvítězil zde Miloš Zeman 
(45,6%) před Jiřím Drahošem (24,1%) a 
Michalem Horáčkem (8,4%).  
 

Jak dopadly volby v Poběžovicích? 
Volební účast byla 52,04%. 
Oprávnění voliči pak volili takto:  
1. Miloš Zeman - 347 hlasů (52,66%),  
2. Jiří Drahoš - 149 hlasů (22,61%),  
3. Marek Hilšer - 49 hlasů (7,44%),  
4. Michal Horáček - 47 hlasů (7,13%),  
5. Pavel Fischer - 44 hlasů (6,68%),  
6. Jiří Hynek - 12 hlasů (1,82%),  
7. Mirek Topolánek - 6 hlasů (0,19%),  
8. Petr Hannig - 5 hlasů (0,76%), 
9. Vratislav Kulhánek - 0 hlasů. 
 

Jak je z výsledku patrné, konaly se ve 
dnech 26. a 27. ledna 2018 další volby, 
tedy druhé kolo voleb prezidentských, ve 
kterém se spolu utkali Miloš Zeman a Jiří 
Drahoš. Výsledek je již v tuto dobu znám 
a my se k němu vrátíme v příštím čísle. 

Panorama  
u d á l o s t í 

 
 
 
 
 
 
 

 

Dne 30.12.2017 se jednotka SDH Poběžovice 
slavnostně rozloučila s Janem Nechoďdomů, 
který sloužil ve výjezdové jednotce úctyhodných 
53 let a nyní odešel do "hasičského důchodu". 
Za svoji kariéru plnil funkce hasiče, strojníka, 
velitele družstva i velitele jednotky.  
My, zbylí členové, kteří jsme zažili pana Ne-
choďdomů v již velitelských funkcích a byli jsme 
sami mladí hasiči - žáci a někteří ještě nebyli ani 
na světě, mu tímto vzdáváme hold a děkujeme 
za vše, co nás naučil a co pro nás udělal. 
                                  Členové JSDH Poběžovice 



 

Rok 2017 je za námi a tak nám 
dovolte trochu statistiky ze zása-
hové činnosti jednotky sboru dob-
rovolných hasičů v Poběžovicích. 
Jednotka je stále zařazena v kate-
gorii JPO II/1, což znamená výjezd 
jednoho zmenšeného družstva 
v počtu 1+3 (velitel, strojník a 2 
hasiči) nejdéle do 5 minut od vy-
hlášení poplachu, a to 24 hodin 
denně, 7 dní v týdnu. V jednotce 
pracuje v současnosti 13 členů, 
kteří v roce 2017 zasahovali cel-
kem u 47 událostí, jejichž řešením 
jsme strávili 77 hodin. Jen pro 
srovnání, v roce 2016 naše jednot-
ka zasahovala u 27 událostí, u kte-
rých nám likvidace zabrala 26 ho-
din.  
Je tedy zřejmé, že represivní čin-
nost jednotky, tj. ta činnost, při níž 
přímo likvidujeme požáry, nebo 
následky událostí, narostla oproti 
minulému období dvojnásobně a 
pokud bereme v úvahu časový 
fond, tak jsme v roce 2017 byli „v 
zásahu“ trojnásobný čas. Je to po-
znat i na projetých kilometrech při 
vyhlášeném poplachu, v roce 2016 
jsme projeli 377 km se všemi vozi-
dly, v roce 2017 jsme najeli k zá-
sahům již celkem 804 kilometrů.  
Již několik let po sobě převažují 
zásahy technického charakteru 
nad požáry. V roce 2017 tomu ne-
bylo jinak, zaznamenali jsme cel-
kem 25 technických pomocí – od-
straňování překážek z komunikací, 
odstraňování naplavenin z vodních 
toků a dokonce i záchrana osob a 
zvířat z výšky. Požárů bylo celkem 
16, jednalo se především o požáry 
osobních dopravních prostředků, 
polního a lesního porostu, ale i je-
den požár velkého zemědělského 

seníku a jeden požár 

garáže u rodinného domu. Dále 
jsme vyjeli k jedné dopravní neho-
dě silniční, jedné dopravní nehodě 
železniční, řešili jsme také únik 
ropných produktů a dvě pomoci ji-
ného charakteru.  
Z hlediska míst události jsme zasa-
hovali nejvíce v obci Poběžovice, 
celkem 23 událostí. V Drahotíně a 
Mnichově to bylo po 5 událostech, 
ve Vlkanově jsme byli u 3 událostí, 
v Otově a Novém Kramolíně u 2 
událostí a v Hostouni, Heřmanově 
Huti, Hvožďanech, Bělé nad 
Radbuzou, Mutěníně, Hoře sv. 
Václava a Vidicích jedenkrát. 
Hodně zajímavá statistika je čas 
vyhlášení poplachu. Z přiloženého 
grafu je zřejmé, že větší část po-
plachů je vyhlašována v odpoled-
ních až nočních hodinách. V roce 
2017 se ale často vyjíždělo i mezi 
třetí až pátou hodinou ranní. Neza-
nedbatelné jsou také poplachy 
mezi sedmou a devátou hodinou 
ranní (celkem 5), kdy je většina 
členů naší jednotky v zaměstnání 
a přesto musíme splnit časový li-
mit pro výjezd.  
Další neméně zajímavá 
statistika jsou dny 
v týdnu, kdy je nejčas-
těji poplach vyhlašo-
ván. Je zřejmé, že již 
několik let po sobě pře-
vládá pátek a naopak 
nejméně událostí je 
v pondělí. Je nutno po-
dotknout, že v neděli 
jsme vyjeli k 8 událos-
tem, ale například or-
kán Herwart, který se 
přehnal přes naše úze-
mí v říjnu, udeřil právě 
v neděli a zaměstnal 
naši jednotku od rána 

do večerních hodin.  
Na závěr musíme podotknout, že i 
technika rychle stárne a tak se do 
naší statistiky promítly dvě událos-
ti, kdy technika selhala a vypově-
děla cestou na zásah, nebo v prů-
běhu zásahové činnosti službu. 
Vždy se podařilo techniku opravit 
a uvést zpět do akceschopnosti. 

To je jen takové malé shrnutí zá-
sahové činnosti naší jednotky za 
rok 2017 a věřte, že při cvičeních, 
školeních a práci ve zbrojnici, kdy 
udržujeme techniku v akceschop-
nosti, strávíme několikanásobně 
více času. Za to patří velitelům 
družstev, strojníkům, technikům 
chemických, technických a stroj-

ních služeb a hasičům veli-
ký dík. Děkujeme také na-
šemu zřizovateli, vedení 
města Poběžovice za pod-
poru a poskytnuté pro-
středky z rozpočtu města.  
Hasiči přejí všem občanům 
Poběžovic a okolních obcí 
krásný rok 2018, pokud 
možno bez mimořádných 
událostí. Když už nějaká 
nastane, myslete na to, že 
jsme tu pro vás 24 hodin 
denně, 7 dní v týdnu. 

 
Martin Kopecký 

zástupce velitele jednotky 

Milí čtenáři, Rodinné a komunitní 
centrum Pelíšek je již pár dní 
v provozu a my máme radost, že 
Vás v něm zase můžeme uvítat. 
Veškeré potřebné rekonstrukce 
proběhly v pořádku a společně 
s naším pronajímatelem Městem 
Poběžovice doufáme, že již nic ži-
vot v Pelíšku nenaruší. Nové tope-
ní ohřeje i ty nejmenší návštěvní-
ky.  
Pelíšek v Poběžovicích funguje již 
přes půl roku a nás velmi těší, že 
jste se nás naučili využívat. Dopo-
lední mateřské Montessori cen-
trum je hojně navštěvované a od-
polední aktivity plně obsazené. 
Některé z Vás vídáme přímo na 
aktivitách, s některými se potká-
váme mezi dveřmi, některé z Vás 
nevídáme vůbec. Je tudíž na čase, 
abyste se o nás dozvěděli více. 
Rodinné a komunitní Montessori 
centrum Pelíšek zřizuje spolek 
Montessori Poběžovice, jež vznikl 
na počátku roku 2017. Spolek má 
pouze tři členky, které se tak sná-
ze domluví a ujasní si společné cí-
le. Jsou jimi Mgr. Erika Benedikto-
vá, Mgr. Eva Vondrašová a MUDr. 
Silvie Karolína Cetkovská. První 
dvě jmenované jsou v Pelíšku 
téměř neustále, poslední jmeno-
vaná pomáhá především na dál-
ku. Všechny pracujeme s dětmi již 
několik let a stále se snažíme svo-
ji kvalifikaci zvyšovat praxí i studi-
em. Pelíšek jsme zařídily z toho, 
co jsme v domácí kasičce ušetřily, 
a díky šikovným rukám našich ro-
dinných příslušníků a díky příjem-
nému prostoru v městském domě, 
jsme mohly zrealizovat náš sen. 
Sen o místu, kam budou všichni 
chodit rádi, kde se všichni budou 
cítit jako v „pelíšku“ a kde se bu-
dou děti nenuceně vzdělávat ve 
všem, co je zaujme. Vybraly jsme 
za náš hlavní vzdělávací směr 
Montessori pedagogiku, neboť 
jsme naprosto přesvědčené, že 
právě tento systém vychází 
z potřeb samotného dítěte a dělá 
ho šťastným. Prvním Montessori 
pedagogem byla vědkyně. Díky 
vědeckému přístupu dnes, po sto 
letech výzkumu a ověřování víme, 
jaké jsou vývojové potřeby dět-
ství. Víme, proč nejmenší někdy 
opakují to samé stokrát dokola, 
kdy a proč potřebují rovnat věci 
do největšího po nejmenší, nebo 
proč je pro školní děti dohadování 
pravidel hry důležitější než hra sa-
motná. Nepřemýšlíme o tom, co 
bychom měly děti "naučit". Snaží-

me se přijít na to, co se děti po-
třebují dozvědět o světě. V dnešní 
době se velmi často jméno Mon-
tessori zneužívá za účelem získání 
co nejvíce klientů pro své vlastní 
podnikání a finanční obohacování. 
My toto jméno ctíme a snažíme se 
ho Vašim dětem zprostředkovat 
co nejsrozumitelněji, ve skuteč-
ném Montessori připraveném pro-
středí. Snažíme se získané finanč-
ní prostředky vkládat zpět do Pe-
líšku v podobě nových pomůcek, 
či nového nábytku, občas je vloží-
me do dalšího vzdělávání.  
Zahajujeme společně nový kalen-
dářní rok. Budeme velmi potěše-
né, když nám zachováte přízeň a 
vyberete si z dalších námi pořáda-
ných akcí. Můžeme Vám již pro-
zradit, že na léto opět chystáme 
příměstský tábor, dvoudenní vý-
jezdy do neznáma či přípravný tý-
denní kurz pro budoucí prvňáčky. 
O všem budete včas podrobně in-
formováni. Ale vzhledem k tomu, 
že jsme centrum rodinné a komu-
nitní, rády bychom nabídly obča-
nům Poběžovic i něco „nedětské-
ho.“ Na únorové pátky jsme při-
chystaly pro všechny milovníky 
poběžovické historie besedy, jež 
budou zpříjemněny dobrým zá-
kuskem a teplou kávou. Taktéž se 
můžete těšit na bohatý textový a 
obrazový doprovodný materiál.  
2.2.2018 - Mgr. Marie Špačková: 
Poběžovické osmičky v kontextu 
velkých dějin Evropy.  
9.2.2018 - Bc. Jana Podskalská: 
Skutečný příběh poběžovické hra-
běnky. 
16.2.2018 - PhDr. Jan Vogel-
tanz: Domažlicko za 1. světové 
války. 
23.2.2018 - Mgr. Eva Vondrašo-
vá: Významná židovská obec 
v Poběžovicích.  
Všechny besedy budou zahájeny 
v 17:00 a vstupné bude záležet 
jen na Vás.  
Na závěr tohoto článku bychom 
chtěly poděkovat nejen Vám 
všem, jež Pelíšek podporujete 
(návštěvou, finančně, dobrým slo-
vem, dobrovolnou prací), ale 
v prvé řadě i našem lektorům, bez 
kterých by Pelíšek nebyl takový. 
Náš tým se může kdykoliv rozrůst, 
proto vyzýváme všechny, jež něco 
umí a rádi to předávají dál, ozvěte 
se nám či nás osobně navštivte. 
Stále nám mnoho aktivit chybí. Co 
takhle něco hudebního? Či cizoja-
zyčného? Nechtělo by se Vám?  

Za Pelíšek Eva Vondrašová  

stránka 5 

V neděli 7. ledna se uskutečnila již 
tradiční Tříkrálová sbírka 2018, 
kterou pořádá Charita České re-
publiky. 
Tradičně se sbírky účastní děti ze 
Základní školy v Poběžovicích.  
V letošním roce se sešlo 30 koled-
níků a 10 doprovodů. Mobilní sku-
pina koledovala v Šitboři, Zámělíči 
a Ohnišťovicích.  
Ve 12.30 hodin se koledníci usadili 
do lavic v kostele Nanebevzetí 
Panny Marie v Poběžovicích. Třík-
rálové sbírce a koledníkům požeh-
nal pan farář Libor Buček a poté 
se koledníci vydali na bohulibou 
pouť. Občané Poběžovic byli veli-
ce vstřícní, koledníky vítali  
s úsměvem na tváři, kromě pří-
spěvku do pokladniček, obdarovali 
Tři krále sladkostmi všeho druhu. 
Královské „mobilní“ putování, ob-
čané z vesnic hodnotí kladně a dí-
ky nim se výtěžek výrazně zvyšu-
je. Část výnosu sbírky je vrácena 
obci, kde byly prostředky vybrány 
a použita na charitativní účely. 
Po návratu z putování se děti se-
šly ve Vinotéce a rychlém občer-

stvení Poběžovice Eriky Staubero-
vé, které spolu s paní Marií Stau-
berovou patří veliké poděkování. 
Již několikátý rok pro nás zdarma 
připravují teplý čaj, párek v ro-
hlíku a cukroví. Koledníci se zahřá-
li, popovídali a než zamířili do 
svých domovů, spravedlivě si roz-
dělili vykoledované dobroty. 
V pátek 12. ledna proběhlo pod 
dozorem pořadatele sbírky rozpe-
četění pokladniček a sečtení vy-
braných prostředků. Celková vy-
braná částka činí 35. 589,- Kč, 
což je dosavadní rekord sbírky. 
Děkuji všem koledníkům a dopro-
vodům za dobrovolnou pomoc a 
ochotu, bez které bychom Tříkrá-
lovou sbírku nemohli realizovat. 
Rádi uvítáme mezi Marii Pittnero-
vou, Miroslavu Šebestovou, Věru 
Ulrychovou, Alenu Zítkovou, Do-
miniku Adamcovou, Danu Morri-
son, Janu Nemergutovou, Alenu 
Smolíkovou a Adélu Smolíkovou 
nové tváře. Oficiální poděkování 
všem účastníkům Tříkrálové sbírky 
se uskutečnilo 28. ledna od 14.00 
hodin v Domažlickém kině Čakan.  

   Adamcová Romana, 
místní koordinátor sbírky 
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Pět desítek hudbymilovných občanů 
se sešlo v podvečer poslední advent-
ní neděle v poběžovickém kostele 
Nanebevzetí Panny Marie. Od 18 ho-
din zde vystoupilo horšovskotýnské 
pěvecké uskupení Singtet s písněmi 
od různých autorů, v nichž nechybě-
ly songy např. od Petra Nováka, či 
Beatles. Ve druhé části koncertu pak 
zazněly písně s převážně vánoční té-
matikou. Vše aranžované pro vokální 
zpěv bez doprovodu hudebních ná-
strojů. Přítomní posluchači si mohli 
vychutnat nádherné souznění žen-
ských a mužských hlasů, přirozené 
prolínání několika hlasových partů, 
tvořící jedinečnou zvukovou kulisu 
dobře vybraných písní. Zkrátka kdo 
přišel, neprohloupil a odcházel s hlu-
bokým kulturním zážitkem, který 
Singtet svým vystoupením do pobě-

žovického kostela přinesl.  
Singtet: 
Hanka Vrbová - soprán 
Jana Plachá - soprán 
Eva Jeřábková - alt 
Renča Karbanová - alt 
Filip Vrba - tenor, bariton 
Slávek Vrba - tenor, bariton, bas  
(kapelník)                  VoK 

  

Čas rychle ubíhá, 
ale bolest v našich srdcích  

je stále stejně hluboká.  
 

Dne 8. prosince 2017 
uplynuly 3 roky,  
co nás opustila 

paní  
Zdeňka Buršíková 

z Poběžovic.  
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
Stále vzpomíná manžel, 
syn a dcera s rodinou  

a ostatní příbuzní. 

GRATULACE 
Dne 9.12.2017 

oslavili  

zlatou svatbu  
manželé  

Halina a Josef 
Kučerovi 

z Poběžovic. 
  

K této významné 
životní události  

gratulují a mnoho 
dalších let společné-
ho života přejí dcera 
Jiřina a syn Josef  

s rodinami  
a ostatní příbuzní. 

P O Z V Á N K A 
SRPDŠ při ZŠ Poběžovice 

a MS Pod Lysou horou 
zvou všechny občany na 

12. společenský 
P L E S 

v sobotu 17.2.2018 
od 20.00 hodin 

v sálu hotelu Hubertus 
v Poběžovicích. 

K tanci a poslechu hraje  
E L I X Í R. 
Vstupné 150.-Kč. 

Výborné občerstvení, tom-
bola a půlnoční překvapení. 
Vstupenky s místenkou lze za-

koupit u pí Klinerové, tel.  
605 916 340; 605 421 192 

(volat mezi 13.00 - 19.00 hod.). 

NOVÁ  SLUŽBA v PoběžovicíchNOVÁ  SLUŽBA v Poběžovicích  
PC servis 

opravy PC a notebooků * opravy mobilních telefonů * instalace 
systému * nastavení wifi routerů * správa a instalace sítí * záloha 
a obnovení dat * odvirování a čištění * nastavení tiskáren a další 
Servis u vás doma, odvoz i dovoz zařízení - volejte: +420 775 681 632, 

e-mail: f.kotlan@gmail.com 
Elektro servis 

diagnostika závad * opravy elektrospotřebičů * opravy napájecích 
zdrojů * výměna displejů * opravy závad autoelektriky * instalace 

a zapojení autorádií * tv a satelitní servis * domácí rozvody 
elektřiny a další 

Volejte: +420 608 281 832, e-mail: bursikmarek@centrum.cz 
Více informací na: www.servispobezovice.estranky.cz 

  

Dne 24.12.2017 
uplynulo 17 let, kdy nás 

opustil 
pan 

Ladislav Novotný 
z Poběžovic. 

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

 
Stále vzpomínají  

manželka,   
dcery Simona a Romana 

a vnučka Dominika. 

  
  

 

ROK 2018  

 

Poběžovice:  
únor: 14.2., 28.2., 
březen: 14.3., 28.3, 
duben: 11.4., 25.4., 
květen: 9.5., 23.5., 
červen: 6.6., 20.6., 
červenec: 4.7., 18.7. 
Ostatní obce:  
únor: 13.2., 27.2., 
březen: 13.3., 27.3., 
duben: 10.4., 24.4., 
květen: 8.5., 22.5., 
červen: 5.6., 19.6., 
červenec: 3.7., 17.7., 
31.7. 

LEDEN   
 

KIEFNER, Rudolf - autor odbor-
ných publikací  
* 05.03.1934 - Horšovský Týn 
(okr. Domažlice) 
+ 01.01.1993 - Felsburg u Kasse-
lu (Německo)  
Místa působení: Poběžovice, Hor-
šovský Týn (vše okr. Domažlice)  

Anotace: Vlastivědný pracovník, 
sestavil a vydal několik knih doku-
mentů a odborných statí o životě v 
někdejším Horšovském Týně. - 25. 
výročí úmrtí. 

*  *  * 
PROKOSCH, Antonín - dělo-
střelec  
* 10.01.1817 - Drahotín (okr. Do-
mažlice);  
+ 07.01.1878  
Místa působení: Plzeň, Rakousko, 
Itálie, Hradec Králové  
Anotace: Major rakousko-uherské 
armády, držitel vysokých vojen-
ských vyznamenání. - 140. výročí 
úmrtí. 

UPOZORNĚNÍ 
MěÚ Poběžovice 
Místní poplatek za: 
pronájem pozemků 

je splatný do 
31.1.2018, 
držení psů 

je splatný do  
31.3.2018 

odpady 
je splatný do 
30.6.2018. 

Poplatky je možno hradit v 
hotovosti v pokladně MěÚ 
Poběžovice, nám. Míru 47 
nebo bezhotovostním pře-

vodem na účet města č. 
0762088379/0800  

vedený u České spořitelny. 
Jako variabilní symbol uveďte 
číslo popisné své nemovitosti, 
do sdělení pro příjemce účel 

platby a za koho je provedena:  
např.: 

 Jan Novák, Marie Nováková 
- poplatek za odpady. 

   

Dne 30.1.2018 uplynulo  
15 let, kdy nás opustil  

pan 
František Skala 

z Poběžovic. 
 
 
 
 
 
 
 

 
 
 

 
Dne 5. března 2018  
by se dožil 75 let. 

 

Kdo ho znal vzpomene, 
kdo měl rád nezapomene. 

Stále vzpomínají manželka  
Jarka, Standa,  
Jana s rodinou,  

Slávek s rodinou. 

  

Dne 8. února 2018 uplyne  
8 let, kdy nás navždy opustil 

manžel a tatínek 
pan 

Josef Mikulášek 
z Poběžovic. 

 
 
 
 
 
 
 
 

Stále vzpomínají manželka  
a děti s rodinami. 



 

 
 

 

 
 

Dne 28.11.2017 se 9 žáků z 8. r. 
a 10 žáků 9. ročníku zúčastnilo 
dobrovolně v odpoledních hodi-
nách  školního kola olympiády 
v českém jazyce, které proběhlo 
pod vedením a dohledem Mgr. Mi-
roslavy Šebestové. 
Všichni přihlášení zahájili písemnou 
část olympiády 5 úkoly, jež byly 
zaměřeny na poměrně náročné je-
vy gramatické, stylistické, prověřily 
žákovu schopnost správně porozu-
mět zadanému úkolu a umět vý-
stižně, přesně zformulovat odpo-
věď na danou otázku. Zde nestači-
la jen paměť, ale důležitá byla i 
soustředěnost žáka na zadaný pro-
blém, jeho jazyková zdatnost, 
správné pochopení a přesné pí-
semné vyjádření. Nejvyšší hodno-
cení v bodech činilo 24, jen jedno-
mu účastníku z 9. r. se podařilo 
získat bodů 15, všem ostatním bylo 
přiděleno hodnocení nižší. 
2. část byla zaměřena na slohové 
zpracování. Téma bylo dáno: „Sta-
lo se to minulý týden“. 
Rozpětí slohové práce bylo stano- 

 

 

 
veno na 20-25 řádek, hodnotilo se: 
dodržení tématu a formy, nápadi-
tost a originalita zpracování, celko-
vá výstavba a členění textu, jeho 
plynulost, návaznost, vhodný výběr 
lexikálních prostředků a přihlíželo 
se i k tvaroslovné a pravopisné 
správnosti, i když ty nebyly hlav-
ním kritériem při hodnocení.  
Nejvyšší počet bodů byl 10 a dosá-
hl jich pouze jeden žák, opět z 9. 
r., 2 žáci z 9. r. slohovou práci ne-
odevzdali, a tak musel být jejich 
celkový výsledek zbytečně o dané 
body ponížen. 
Nejlepší umístění náleží těmto žá-
kům:  
Z celkových 34 bodů dosáhli 23 
bodů Karel Kubale a Matěj Vo-
háňka z 9. r., kteří zvítězili, na 2. 
místě skončil s 21 body Tadeáš 
Tanko z 9. r. a na 3. místě s 20 bo-
dy Ester Reitharová z 8. r. 
Všem zúčastněným děkujeme, že 
si chtěli vyzkoušet zcela jinou prá-
ci, než tu, která je součástí běžné 
výuky českého jazyka v daném 
ročníku.         

Mgr. M. Šebestová 
stránka 3 

 

 

Za první písemné potvrzení exis-
tence Šitboře je považován latinský 
zápis v regestech Bohemika z roku 
1248. Tehdy byl českým králem 
otec slavného Přemysla Otakara II. 
Václav I. (1230 – 1253). Zde je ves 
jmenována ještě jako Újezd, tedy 
jako místo odkud Perkloš a Proti-
vec spravovali část kraje pod Čes-
kým lesem. Česky je Šitboř  spolu 
se vsí Zámělič jmenována v listině 
kláštera pivoňských augustiniánů 
z roku 1599. 
V roce 1657 je ves pojmenována 
jako Žitová, v roce 1789 při soupi-
su majetku zrušeného augustinián-
ského kláštera na Pivoni jako 
Schidwa, dále i jako Schittova.  
Od 19. stol. pak je používán název 
Schüttwa. K české podobě se ná-
zev vsi vrací v době První republi-
ky. Nejstarší doby Šitboře  připomí-

nají i v 21. století dvě věci – je to 
ves ulicového typu : stavení byla 
rozložena kolem cesty, která před 
vybudování přímé silnice 
z Poběžovic do Vlkanova, spojovala 
Mnichov a Vlkanov a také kostel 
svatého Mikuláše. Sem směřovali 
věřící i z Poběžovic a dalších okol-
ních dědin.  
Se Šitboří je spojován i jeden 
z významných spisovatelů doby 
Karla IV. a jeho následovníků. Měl 
se tady narodit někdy kolem roku 
1350 autor německy psaného díla 
Ackermann aus Beheim  čili Oráč 
z Čech, Jan ze Šitboře (z Teplé),  

 

 

(ze Žatce). Janů bylo tehdy  v Če-
chách opravdu hodně. Vždyť sou-
časníky tohoto úředníka byli i Mistr 
Jan Hus a mučedník Jan Nepomuc-
ký. Příjmení se nezapisovala, leda 
přívlastky pro upřesnění identity 
dané osoby. Jan z Teplé? V Teplé 
se nachází slavný klášter premon-
strátů, který se zabýval mimo jiné i 
tím, že vzdělával mladé muže. Te-
dy stejně jako augustiniáni na Pi-
voni, kteří měli v Janově době na 
starosti i kostel v Šitboři. Ale i ne-
daleko Teplé jsou hned dvě osady 
se jménem Šitboř. Jistý však je pří-
vlastek tohoto Jana – ze Žatce. Jan 
ze Šitboře (z Teplé) působil v Žatci 
jako písař a rektor městské školy, 
další část života působil jako pro-
notář Nového Města pražského. 
V Praze také (1414? 1415?) ze-
mřel.  

Ve 14. století dochází k velkému 
rozvoji literatury. Rovnocenná jsou 
si díla psaná latinsky, česky i ně-
mecky. Vedle německy psaného 
Oráče z Čech vzniká i český Tka-
dleček, jehož autor je neznámý. 
Téma je podobné – Oráč vyčítá 
Smrti, že mu vzala milovanou man-
želku a Tkadleček zase zosobněné-
mu Neštěstí, že prý bylo příčinou 
nevěry jeho milované Adličky. Ně-
meckou skladbu rozřeší Bůh – člo-
věk se má smířit s jeho rozhodnu-
tím, český Tkadleček podlehne 
svému Neštěstí.   
        MŠ 

 
 

Tříkrálová sbírka je jedním z chari-
tativních projektů, který u nás má 
největší tradici, je organizován 
plošně v celé republice a těší se 
velké pozornosti veřejnosti.  
Jde o sbírku, kterou i v našem 
okrese organizuje Charita České 
republiky. Prostřednictvím dobro-
volných koledníků (z řad dětí) a je-
jich dospělých doprovodů obchází 
kolem 6. dne začínajícího roku 
skupinky tří králů domácnosti a ty 
je za zazpívanou koledu odmění. 
Kromě peněz dostávají malí koled-
níci rovněž drobné pamlsky. 

 

 
  

V Poběžovicích a některých jejich 
částech letos koledovalo celkem 10 
tříkrálových skupinek a občané je 
štědře za jejich snahu odměnili. 
Oproti loňskému roku se v jejich 
pokladničkách sešlo letos o 4.074.-
Kč více a to svědčí o tom, že lidé 
ani v dnešní době, která je charak-
terizována spěchem, netolerancí a 
honbou za materiálním prospě-
chem, nemají pro pomoc druhým 
svá srdce uzavřená.  
Za to patří velký dík všem těm, 
kteří  dokáží ze „své kapsy“ přispět 
na dobrou věc!                      VoK 
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Páteční vyučování 12.1. bylo ukon-
čeno na 1. stupni zajímavým pro-
gramem. V učebně hudební výcho-
vy nezpívali tentokrát žáci, ale ka-
náři, kteří si „přilétli“ do Poběžovic 
zasoutěžit v ptačím zpěvu. Měli 
jsme tak jedinečnou příležitost za-
poslouchat se do pěveckých výko-
nů drobných zpěváčků, kteří se ve 
svém projevu předváděli a předhá-
něli, kdo zazpívá lépe. Spolu s 
ukázkou se žáci seznámili se živo-
tem a zajímavostmi kanárů. Do 
věcné diskuze za zapojovali žáci 
převážně druhé skupiny žáků 3.-
5.r. Zajímavé dotazy vznesli např. 

P. Vejvančický, H. Tanková, P. Ka-
bourek, V. Morrison, L. Vojtička a 
další. V závěru přednášející chova-
tel pozval žáky na ukázku veřejné-
ho poslechu vítězné kolekce zpíva-
jících kanárů do hotelu Hubertus v 
Poběžovicích 13.1. od 15.30. 
Ukázku škole zprostředkoval pan J. 
Buršík, který je velmi aktivním čle-
nem ZO Českého svazu chovatelů 
v Poběžovicích. Děkujeme jemu i 
ostatním chovatelům, kteří vyše-
třili čas na návštěvu školy v době 
konání 82. mistrovské soutěže 
ve zpěvu harckých (zpěvných) ka-
nárů v Poběžovicích. 
                          Mgr. Hana Teplá 

Z pátku 19. na sobotu 20. ledna se 
nám, kteří jsme již v duchu přivolá-
vali první jarní sluneční paprsky, 
ozvala zima. Napadlo totiž 11 cen-
timetrů mokrého sněhu a ranní  
činnost sestávala s vydatné roz-
cvičky s hrablem nebo lopatou v 
ruce. Brzy se opět oteplí a sníh bu-
de podle meteorologů mizet.    Vok 



 

Devatenácté století, věk páry a 
průmyslové revoluce, znamenalo 
na Domažlicku nejen velkolepou 
modernizaci kdyňské přádelny ve 
třicátých letech, ale v poslední 
čtvrtině devatenáctého a prvních 
letech století dvacátého i do-
končení dodnes fungující železnič-
ní sítě. To se ovšem jednalo spíše 
o obecný a vnější průnik techniky 
do regionu. Dobové zápisy i tisk 
ovšem podávají informace o zavá-
dění technických novinek přímo v 
místech okresu. Je samozřejmé, 
že se zpočátku spíše jednalo o 
exotický import, často pouze pře-
chodný (průjezdy prvních aut kra-
jem), ale přesto již v posledních 
letech staré monarchie se mnohá 
z vynalezených vymožeností uplat-
ňuje natrvalo. 
Tak již roku 1872 byl ve Kdyni 
zaveden báječný vynález pana 
Samuela Morseho. Telegraf již od 
poloviny století našel široké uplat-
nění ve veřejném životě a byl za-
váděn systematicky a hromadně. 
To telefon, vynález podstatně 
mladší, už byl novinkou luxusnější, 
v soukromé oblasti zpočátku zcela 
ojedinělou, pro širší veřejnost jen 
stěží dostupnou. Prvenství na 
okrese by měly mít Poběžovice, 
kde byl telefon instalován již v 
roce 1906. 
O rok později bylo zaznamenáno 
jízdní kolo na Babylóně. Pravděpo-
dobně ovšem tento dopravní pro-
středek nebyl zcela ojedinělý, tře-
baže jízda na asymetrickém velo-
cipédu byla kuriózní, namáhavá a 
při stavu tehdejších komunikací i 
poněkud riskantní. V roce 1909 
pak se měl první místní cyklista 
projíždět i po Staňkově. 
Všechny v kraji tehdy sporadické 
novinky nabyly nebývalého rozma-
chu v letech válečných, plně ve 
službách tehdejší císařské a krá-
lovské rakousko - uherské armá-
dy. Dopravní prostředky jako mo-
tocykly, automobily i první autobu-
sy, samozřejmě i jízdní kola, patři-
ly k nezbytnému vybavení bojují-
cích jednotek, stejně jako telefony 
a první aparatury tehdy zcela nově 
zaváděné bezdrátové telegrafie, 
vedle již zaběhlého telegrafu po 
drátě. Po válce pak na válečnou 
výrobu zavedené firmy pochopitel-
ně převedly sortiment na mírovou 
produkci a tak přicházejí první sé-
rie automobilů, motocyklů, po mě-
stech jsou rozváděny telefonní 
linky. Ale na vesnici i v menších 
městečkách dvacátá léta příliš 
techniky nepřinesla, třebaže napří-
klad film prožíval jednu z prvních 
produkčních explozí, stejně jako 
se bouřlivě rozvíjel automobilis-
mus, spojovací technika a další 
odvětví. Většina novinek ovšem 
byla závislá na elektrifikaci a ve 
vsích bylo aktuálnější zavádění 
zařízení pro život obce bezpro-
středně důležitějších. A tak, pokud 
dovolily finance, byly budovány 
první obecní vodovody - mimo 
například důležité a velmi praktic-
ké autobusové linky Klatovy - Chu-
denice - Koloveč - Staňkov nahra-
zující chybějící železniční spoj. 
Vodovod byl samozřejmě pro obce 
značně potřebný, především tím, 
že usnadnil v zemědělských used-
lostech napájení dobytka. Záleželo 
také - mimo zmíněných financí - 
na pohotovosti a schopnostech 
představenstev obcí, zejména na 
starostovi, podobně jako dnes. V 
polovici dvacátých let dobrodiní 
vodovodu využili poprvé Kdyňští, v 
několika obcích byl zaveden ve 
třicátých letech - v Koutě na Šu-

mavě a Křenovech v roce 1933, v 
roce pětatřicátém v Mrákově, o 
rok později v Prapořištích. Ale po-
té celá desetiletí - mimo Holýšov, 
kde byla vodovodní síť uvedena 
do provozu v roce 1940 - byly 
menší obce na okrese odkázány 
na domovní studny nebo vodovod 
zavedený individuálně. Teprve ro-
ku 1955 mohli otevřít kohoutky ve 
Smržovicích, roku 1962 v Čermné, 
Křenovech a Bělé nad Radbuzou, 
v Němčících v polovině šedesátých 
let a v roce 1977 v Třebnicích, v 
osmdesátých letech ve Stráži 
(1984), Draženově (1986) a Úje-
zdě (1988). V Pařezově pak až 
roku 1992. 
Zmíněná elektrifikace podmiňující 
pak zavádění dalších spotřebičů a 
přístrojů postupovala na Domažlic-
ku pozvolna. V roce 1922 byl za-
veden elektrický proud do Kdyně a 
Újezda, o rok později se rozsvítily 
poprvé žárovky v Poběžovicích, na 
přelomu let 1923/24 byla elektřina 
zavedena do Meclova a o rok poz-
ději položili poprvé dráty v Křeno-
vech. V roce 1927 se již svítilo ze 
sítě v Koutě na Šumavě a v neda-
lekých Prapořištích, za rok poznali 
výhody nové energie v Močera-
dech, Pocinovicích, Milavčích i v 
Pařezově. V roce 1929 otočili vypí-
nači poprvé v Čermné a po roce v 
Horní a Dolní Kamenici a na Baby-
lóně. 
Ale to již vrcholila světová hospo-
dářská krize a obce prostě investi-
ce na zavedení elektřiny neměly, 
takže sice ještě v roce 1931 stačili 
dokončit rozdělané práce a zavést 
proud do svých obydlí občané Ko-
lovče, Spáňova a Stráže, ale po-
tom bylo na dlouhá léta napájení 
na elektrickou síť pozastaveno a 
další rozvody byly až v letech vá-
lečných. V Draženově se svítilo - 
stejně jako ve Třebnicích - od ro-
ku 1941 a 1942 se napojili na 
elektrickou síť v Mrákově a Rado-
nicích, o rok později se připojili 
Tlumačovští. Dokončení celého 
systému elektrifikace okresu přišlo 
až po válce. V roce 1946 se četlo 
při elektrickém světle na Pasečnici 
a v Chotiměři, 1947 ve Zdanově, 
Němčících a Smržovicích, od roku 
1948 v Úboči a Všepadlech a snad 
poslední byly Mezholezy u Horšov-
ského Týna v roce 1958.  

Instalace telefonních přístrojů 
ovšem už byla spíše záležitostí 
individuální a luxusní, podobně 
jako níže zmíněná motorová vozi-
dla. Montáž i aparát samotný byly 
tehdy nákladné a využívány vedle 
oficiálních úředních míst ponejvíce 
lékaři, právníky, podnikateli a vů-
bec lidmi zámožnými. V Koutě sice 
- pravděpodobně z podnětu a na 
náklady tehdejšího majitele velko-
statku Schönborna - byl telefon 
zaveden již první poválečný rok, v 
Poběžovicích dokonce - obdobně z 
iniciativy hraběte Coudenhove-Ka-
lergi - již v r. 1906, ale jinak jsou 
informace o prvních telefonech na 
Domažlicku poměrně sporadické. 
Na Babylóně vzhledem k povaze 
obce jako již tehdy známého leto-
viska a turistického střediska s 
vyhledávaným koupalištěm - se 
objevuje první telefonní přístroj v 
r. 1929, ale jinak tento druh ko-
munikace, dnes zcela samozřejmý, 
je zmíněn teprve r. 1936 v Křeno-
vech, 1938 v Draženově a poté, již 
za války, r. 1940 v Milavčích, 1941 
v Čermné. Většímu rozšíření tele-
fonních spojů - zřejmě zcela v 
souvislosti se společenskou a poli-
tickou situací - dochází v druhé 
polovině čtyřicátých let a celé páté 

desetiletí (státní a stranické insti-
tuce, zakládání JZD a podobně). 
Tak v prvním roce osvobození ma-
jí telefon v Prapořištích a Pasečni-
ci, v r. 1946 ve Spáňově, 1947 v 
Horní Kamenici, Němčících, Rado-
nicích, Stráži a Úboči, r. 1948 ve 
Všepadlech, 1950 ve Ždánově, 
Tlumačově a Smržovicích, 1953 v 
Pařezově. 
Politikum ovšem byl i rozhlas a 
samozřejmě později i televize. Dů-
ležitost masových sdělovacích pro-
středků si ovšem uvědomily plně 
nejen totalitní režimy, jako účinné 
nástroje agitace a propagandy, ale 
na druhé straně i jejich demokra-
tičtí oponenti. Tak za druhé světo-
vé války byl poslech zahraničního 
rozhlasu trestán nejtěžšími postihy 
jako specifická součást odboje. 
Podobně po r. 1948 a v následují-
cích letech bylo vysílání zahranič-
ních rozhlasových a záhy nato i 
televizních programů označováno 
jako nástroj ideologické diverze. 
Ale toto ve dvacátých letech - v r. 
1923 vlastně začalo vysílání praž-
ského rozhlasu - nepřipadalo v 
úvahu. Z prvních aparátů šlo krát-
ké zpravodajství a potom tolik mo-
derní a tolik oblíbené jazzové me-
lodie (dodnes evokované Originál-
ním pražským synkopickým orche-
strem). Nelze nevzpomenout a-
nekdotický příběh z tehdejší doby, 
kdy bodrá venkovská teta v úleku 
opáčila na ranní rozhlasový po-
zdrav "Přejeme Vám dobrý den" 
slovy "Dopa to sem leze, dyť sem 
slečená!". 
Opět na Babylóně - jak jinak ani 
při frekvenci prázdninových ná-
vštěvníků nemohlo být - snad 
nejdříve na okrese již rok po první 
světové válce (údajně) měl být v 
provozu první rozhlasový přístroj 
neboli rádio. Ale tyto aparatury s 
mnoha lampami a celkovým mu-
zeálním vzhledem vzbuzující laický 
úsměv a sběratelské nadšení, pře-
ce jen vstupovaly do městských a 
ještě více venkovských domácnos-
tí velmi zvolna. Teprve po roce 
pětadvacátém (to už začíná 
ovšem i sériová výroba přijímačů) 
dochází k pozvolnému nárůstu 
koncesionářů: 1928 ve Kdyni, 
1929 v Koutě na Šumavě, 1932 v 
Prapořišti, 1933 ve Spáňově a 
Křenovech, 1934 v Milavčích, v r. 
1940 poprvé zaslechli válečné 
zprávy z oficiálních stanic oku-
pantských i z protinacistického 
spojeneckého rozhlasu, stejně ja-
ko téhož roku v Újezdě, po roce 
pak v Třebnicích, v dramatické 
době 1942 v Mrákově a teprve v 
poválečných letech v roce 1948 ve 
Zdanově a Chotiměři, fanfáry bu-
dování prvních pětiletek a vítězná 
hlášení o splněných plánech pak 
zněly z přijímačů v r. 1949 v Ra-
donicích, 1951 ve Smržovicích. 
To maličká televizní obrazovka se 
rozšířila poprvé na okrese r. 1953 
v Horní Kamenici, za rok na Baby-
lóně, v r. 1955 v Úboči a Újezdě, 
opět po roce v Němčících, Koutě 
na Šumavě, Mrákově a potom již 
každého roku přibývalo nejen ob-
cí, ale pochopitelně i diváků. Také 
aparáty byly dokonalejší, stačí 
vzpomenout ony dodnes vzpomí-
nané Mánesy, Athosy a Ametysty, 
které sloužily deset i více let. Pří-
jem z Korábu i Krašova byl v po-
sledních desetiletích vystřídán kva-
litním signálem z Vraního vrchu. 
Ale ještě k dobám pro televizi ran-
ným. Tak r. 1957 znamenal první 
diváky na Babylóně, Prapořišti a 
Draženově, po roce v Pařezově, 
Čermné a Milavčích, stejně jako ve 

Smržovicích, Poběžovicích, Pocino-
vicích a Chotiměři a v šedesátých 
letech se prakticky na okrese tele-
vizní síť doplnila - v r. 1960 bylo 
"malé kino doma", jak se s oblibou 
televizní vysílač nazýval, zapnuto 
ve Zdanově a Radonicích, r. 1961 
v Mnichově, 1962 měly své první 
diváky Křenovy, 1963 pak Paseč-
nice. Barevný, daleko živější ob-
raz, ovšem nechal na sebe jistou 
dobu čekat. První přístroje byly 
pravděpodobně zakoupeny v Tu-
zexu nebo dovezeny ze zahraničí a 
objevují se r. 1970 ve Spáňově, 
Smržovicích, Draženově a Pařezo-
vě, jako zcela ojedinělé, o dva 
roky později v Pocinovicích a za tři 
roky na Pasečnici. Teprve rok 
1977 znamená zřejmě první televi-
zory domácí výroby - na okrese 
jsou zaznamenány v Chotiměři, 
Horní Kamenici, Úboči, Meclově, 
po roce ve Zdanově a Kdyni a 
opět větší rozmach a nasycení 
trhu barevnou televizí znamenala 
osmdesátá léta - v r. 1980 v Úje-
zdě a Prapořištích, Mezholezích a 
Třebnicích vidí Dietlovy příběhy v 
barvách, poté v roce osmdesát 
dva na Pasečnici a v r. 1983 v 
Mnichově a Němčících, ale to už 
se stávají aparáty s barevným pří-
jmem záležitostí masovou, byť je 
jejich koupě spojena s čekáním v 
několika desítek hodin trvajících 
frontách a často placených - po-
dobně ovšem tomu bylo i u mraz-
niček a ledniček - poloprofesionál-
ními "frontovými bojovnicemi". Z 
prostředků komerční a rozšířené 
zábavy, často velmi pochybené, 
napadne samozřejmě video a u 
televize ještě zcela v posledních 
letech nebývale rozšířený příjem 
desítek kanálů pomocí satelitních 
antén. Videonahrávače jsou o-
všem záležitostí prakticky posled-
ního desetiletí. 
Před rokem 1990, který znamená 
explozi uvedených aparatur, se 
pravděpodobně poprvé objevil na 
Domažlicku první nahrávač r. 1986 
v Třebnicích - jistě ovšem byl už 
na okrese uveden do provozu dří-
ve - v r. 1987 v Tlumačově, Zda-
nově a Draženově, 1988 ve Kdyni 
a Mrákově a Němčících, 1989 v 
Úboči a potom přišel už nepře-
hledný počet nakupovaný u nás, v 
Bavorsku a jinde. Podobně satelit-
ní antény začínají svůj vstup do 
okresních domácností až na konci 
osmdesátých let - r. 1988 v Mrá-
kově, 1989 v Prapořištích a Něm-
čících, Kdyni a Holýšově a od r. 
1990 se k obloze obrácený talíř 
lavinovitě objevuje na rodinných 
domcích i panelácích v celém 
okrese. 
Nelze nevzpomenout zarážejícího 
faktu ve srovnání s výše zmíněný-
mi údaji. Dříve tak oblíbená sou-
část rodinného obývacího komple-
tu, knihovnička, se jako samostat-
ný, specifický nábytkový druh, 
vytrácí někdy na počátku sedmde-
sátých let jak z nabídek jednotli-
vých kusů, tak ze skládacích stě-
nových souprav... 

 
PhDr. Jan Vogeltanz 
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